
הניוז היומי של דרשו.

יום חמישי כ"א אב תשע"ח | דף היומי בבלי: זבחים קיא.
דף היומי בהלכה: מאמצע סעיף ג' "אבל כל שהוא מין אחד" עד סעיף ד'.

מוסר: נפוצות ישראל מתחילת פרק ה' עד "ועתה נדבר".
קנין חכמה הלימוד השבועי: פרק יא 'והנה עד הנה דברתי' עד 'הקנאה גם היא'.

האם מותר להוציא מהמרק יֶרֶק שאינו חפץ בו 
כשחבירו יאכלנו לאלתר?

כפי שלמדנו אתמול, שני מיני מאכלים, שחפץ לאכול אחד מהם, נחשב המין 
האחר כפסולת לגביו. ואם חפץ לאכול מין אחד בתחילת הסעודה, ואת האחר 
בסוף הסעודה – נחלקו הפוסקים אם המין האחר נחשב כפסולת לגבי המין 

שחפץ לאוכלו תחילה.
ואם מוציא מהתערובת מאכל שהוא אינו חפץ בו, וחבירו חפץ בו, אך עיקר 
מטרתו של המוציא היא לסלק מאכל זה מהתערובת – יש אומרים שרשאי 
לעשות כן, כיון שכלפי חבירו נחשב הדבר כהוצאת אוכל מהתערובת; ויש 

שהסתפק בדבר.

וחתיכות גדולות וקטנות של מין אחד, אינן נחשבות לשני מינים ואין בהם 
איסור בורר. )ויש שמחמיר גם במין אחד, אך דעת רוב הפוסקים כנ"ל(. אולם, 
חתיכות ממין אחד, שבחלקן אינן ראויות לאכילה אלא בשעת הדחק, וכגון שהן 
רקובות מעט, או ש'נשרפו' מעט בבישול, וכדומה – יש איסור דרבנן בהוצאת 

חלק זה מהתערובת, משום שנראה כבורר פסולת מתוך אוכל.
]שו"ע שיט, ג, משנ"ב ז ו־טו, ושעה"צ ח; ביאורים ומוספים דרשו, 13-14; וראה שם, 
]17

האם מותר לנגב סכו"ם מעורב ואגב כך למיינו?

ומה נחשב לשני מיני מאכלים? שני מיני דגים, שני מיני עופות, ואף בשר 
צלי ובשר מבושל. ותפוחים חמוצים )הראויים לאכילה אף שלא בשעת הדחק( 
ומתוקים, ספק אם נחשבים כמין אחד. וחלקי עוף שונים – נחלקו הפוסקים 

אם נחשבים כשני מינים.
ובדומה לשני מיני מאכלים, יש איסור מלאכת 'בורר' גם בכל תערובת של שני 
מינים, כגון כלים ובגדים; והיינו, שאסור למיינם אלא ביד, ובמטרה להשתמש 
בהם לאלתר; ואם חפץ להשתמש רק באחד מהם – יוציא בידו את זה שחפץ 

להשתמש בו. ושני בגדים זהים שצבעם שונה, ומקפיד ללבוש דווקא צבע 
מסוים – הרי הם כשני מינים.

ותערובת סכו"ם רטובה – נחלקו הפוסקים אם הניגוב נחשב כשימוש מסוים 
בכלי, וממילא מותר להוציא אחד אחד ולנגבו, ומאחר והוא בידו שוב אינו 
מעורב ומותר להניחו במקומו; או שכיון שהוצאתו מהתערובת היא על דעת 

למיינו, הרי זה נדון כמיון תערובת.
]שו"ע שיט, ג, ומשנ"ב טו; ביאורים ומוספים דרשו, 19-21[
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 האם יש איסור בורר בהסרת שכבה
של בגדים כדי להגיע לבגד המונח מתחתיה

איסור בורר הוא גם בחתיכות גדולות של מאכלים, שכל אחת ניכרת בפני 
עצמה, אם אינן מסודרות בפני עצמן אלא מעורבות. ואין הגדרה מדויקת מהי 
תערובת, אלא כל שנראות החתיכות בעיני בני אדם כתערובת, יש בהן איסור 

בורר. ולכן, לדוגמה, שתים ושלוש חתיכות, אינן נחשבות לתערובת. 
אולם, הסרת שכבה של מאכלים המונחים בקערה כדי להגיע למאכל 
שבתחתיתהּ, או הסרת חלק מערימת בגדים כדי להגיע לבגד המונח בתחתיתהּ 
ם' ברירה כלל, כיון שבכך שהדברים מונחים זה על גבי  – יתכן שאין עליהן 'שֵׁ

זה אינם נחשבים כתערובת. ואף אם נחשיבֵם כתערובת – אין להחמיר אלא 
כשמסיר את השכבה העליונה ודעתו להשתמש בה לאחר מכן; אך אם אין דעתו 
כלל על החלק שמסיר, וכל כוונתו רק לפלס את דרכו אל מה שחפץ בו, אין זה 
נחשב לברירה. ויתכן שהדבר מותר גם כשאינו יודע אם אכן המאכל המבוקש 

או הבגד המבוקש נמצאים שם, אלא מבקש לחפשם.
]שו"ע שיט, ג, משנ"ב יד-טו, וביה"ל ד"ה לאכול; ביאורים ומוספים דרשו, 15 ו־22[

 הדף היומי בהלכה



"כשראיתי אותך ישן שנת ישרים דקות לפני סוף זמן קרי"ש, 
חשבתי בלבי שאם תתעורר ותראה שעבר הזמן, בטח תתעלף 

מרוב צער. אבל הנה אני רואה שהכל עבר בשלום. כנראה יש לך 
לב חזק..."  

'מבחן הזמנים' של בין הזמנים
להתחזק בהקפדה על זמן קריאת שמע ותפילה, זה דבר שתמיד טוב וחשוב, 
גם באמצע הזמן ועל אחת כמה וכמה בימי בין הזמנים, כאשר מקיימים בהידור 

'ומחליף את הזמנים' ושוכחים להבדיל 'בין יום ובין לילה'...
סיפור מעניין מובא )בספר כתב אמת( על הגה"צ רבי יהודה סגל זצ"ל, מי 
שכונה 'הצדיק ממנצ'סטר'. פעם הוא נכנס לחדר בפנימיית הישיבה וראה בחור 
ישן. היה זה כמה דקות לפני סוף זמן קריאת שמע, אך הוא לא העיר את הבחור. 
כעבור שעה בעיצומו של הסדר נכנס הבחור לבית המדרש. קרא לו הרב ואמר: 

"יש לך לב חזק"... ולא הוסיף. 
התיישב הבחור במקומו והתחיל לחשוב מה פשר דברי הרב? האם היתה זו  
ברכה, או אולי הערה, ואולי זו גערה עטופה ברמז?... חזר אל ראש הישיבה 
ושאל אותו: "כבוד הרב, מה כוונת דבריו?". השיב לו: "כשהייתי בחדרך וראיתיך 
ישן שנת ישרים דקות לפני סוף זמן קריאת שמע, חשבתי בלבי שאם לפתע 
תתעורר ותווכח כי עבר הזמן, לבטח תתעלף מרוב צער וחלישות דעת. והנה 
אני רואה שהגעת לסדר כרגיל, כלומר הכל עבר בשלום. אם כן כנראה באמת 

יש לך לב חזק...".  
וסיפור אחר לגמרי והפוך מקצה אל קצה, מסופר )שם, מספר 'המאורות 

הגדולים'( על הסבא מנובהרדוק זצ"ל, בעת שנסע פעם עם אחד מתלמידיו 
המובהקים, רבי יואל בורונציק, בדרכם לייסד סניף של הישיבה בביאליסטוק. הם 
הגיעו לאחר עלות  השחר, קראו קריאת שמע שעל המיטה והלכו לישון. למחרת 
התעוררו מאוחר והסבא נתמלא צער רב על שאיחר זמן קריאת שמע. אמר לו 
תלמידו: אבל הרי קראנו קריאת שמע שעל המיטה, והיה זה אחרי עלות השחר? 
כעבור שבע שנים בהיותם יחד במעון קיץ בדובלין הזכיר הסבא לתלמידו את 
אותו מקרה של איחור זמן קריאת שמע. כעבור שש שנים נוספות שוב הזכיר לו 
את הענין, ואמר כי הוא חושש ומצטער שמא היה איחור של זמן  קריאת שמע, 

והוסיף וחקר ושאל אותו מה דעתו, האם כבר עלה אז השחר!
מסתבר שהכל תלוי בשאלה עד כמה קריטי אצל האדם הפסד של זמן קריאת 
שמע ותפילה חלילה. באמצע הזמן, סדר היום והשגרה מסייעים בשמירה 
על הזמנים, אך שעת המבחן האמיתית היא בבין הזמנים. מי שבאמצע הזמן 
מרגיש צער ועגמת נפש במקרה של איחור - גם אם לא ברמה כזו של הסבא 
מנובהרדוק – הוא זה שגם בבין הזמנים לא יפספס. אבל מי שמועד להיכשל 
בבין הזמנים, כנראה גם באמצע הזמן הוא סובל מ"לב חזק" בענין, ובין הזמנים 

רק מגלה לו זאת.

  על דא ועל הא

"אם הרופא רוצה, הוא יכול לבוא אלי", אמר הבחור, ספק בצחוק 
ספק ברצינות. "אני אקבל אותו בשמחה, אבל אני לא אלך בשום 

אופן לרחוב הפרוץ ההוא"
על שמירת עינים ושכרה

בספר 'גפן זאת' מופיע סיפור מופלא, על בחור צעיר תלמיד ישיבה קטנה 
שסבל מפריחה שהסבה לו גירודים בגופו, והרופאים לא מצאו לו מזור. יום 
אחד שמעו הוריו על רופא עור מומחה במיוחד המקבל במרפאה ברחוב המלך 
ג'ורג' בירושלים. הם סיפרו על כך לבנם בשמחה, אך להפתעתם הוא הודיע כי 
אינו מוכן ללכת לשם, משום שברחוב בו ממוקמת המרפאה הוא עלול להיכשל 

במראות שאינם כשרים. 
ניסו לשכנעו, אך לא עזר מאומה, וגם כאשר גירודיו הלכו והחמירו, נשאר 
בסירובו. "אם הרופא רוצה, הוא יכול לבוא אלי", אמר ספק בצחוק ספק ברצינות. 
"אני אקבל אותו בשמחה, אבל אני לא אלך בשום אופן לרחוב הפרוץ ההוא".

כל מי ששמע את המשפט הזה יוצא מפיו של הבחור, גיחך לעצמו. וכי הרופא 
1 בתחום רפואת העור יבוא אליך לישיבה כדי לטפל  הגדול הנחשב למספר 
בך?... כולם צחקו, אבל השי"ת שמע את הדברים יוצאים מפי קדוש שכזה, 

ורשם זאת בפנקסו...
כמה ימים לאחר מכן הזמין אחד הבוגרים את ראש הישיבה בה למד הבחור 
לסדר לו חופה וקידושין. החופה התקיימה בעיר מרוחקת, ולראש הישיבה היה 
קשה להגיע לשם, ולמרות הכל השתדל בטובת תלמידו, נסע לחתונה וסידר 

את החופה והקידושין ברגש רב.
למחרת בבוקר מצלצל הטלפון בביתו של ראש הישיבה. על הקו נשמע קולו 
של פלוני שאמר כדברים האלה: "כדודו של החתן, השתתפתי אמש בחתונה 
שבה סידרת את החופה, והתרשמתי מאוד מהביטוי הרגשי שהענקת לאירוע. 

והנה כאשר ישבתי וצפיתי בתמונות של החתונה, הבחנתי בכתם חשוד על מצחך. 
הייתי ממליץ לך להגיע למרפאתי כדי לבדוק את מהות הכתם". לשאלת ראש 
הישיבה 'מי אתה', הזדהה האיש כ... הרופא מהמרפאה ברחוב המלך 'גורג' 
בירושלים. במהלך השיחה המשיך הרופא לומר לראש הישיבה: "אם סדר יומך 

צפוף ואינך מוצא את הפנאי להגיע למרפאתי, אני מוכן לבוא אליך"...
לבו של ראש הישיבה החל לפעום, בזוכרו את מקרהו של הבחור הצדיק 

שסירב להגיע למרפאה, בהתבטאו: "אם הרופא רוצה הוא יוכל לבוא אלי"...
לא עברו שעות ספורות והרופא הדגול הגיע לחדרו של ראש הישיבה. הוא 
בודק את הכתם וקובע שברוך ה' הכל בסדר ואין שום בעיה. הרופא קם ללכת, 
ואז מעלה ראש הישיבה את ענינו של הבחור ושואל: "האם תוכל לבדוק עוד 
בחור הלומד אצלנו, הסובל מגרדת, ואף אחד אינו מצליח להעלות לו ארוכה?" 
הרופא משיב בחיוב, ובתוך פחות מדקה הגיע הבחור לחדר. הרופא בודק 
אותו וקובע שבכלל אין זו גרדת אלא בעיה רפואית קטנה בדם. הוא רושם לו 

תרופה, ולאחר 48 שעות נעלמו כל הפצעים מגופו של הבחור!
כל אלה שצחקו ואמרו "וכי הרופא יגיע עד אליך?", נאלצו עתה להודות בנס 
הגדול שאירע לבחור, שביקש לשמור על עיניו, והשי"ת קיים את הדברים שיצאו 

מפיו והרופא הגיע אליו לבנין הישיבה. 
)הגר"י זילברשטיין שליט"א בהקדמה לספר הנפלא 'שמחה בבית' בעריכת הרב משה 
מיכאל צורן(

 הסיפור היומי



"הרב קרייזווירט זצ"ל סיפר, שפעם נכנס ליהודי עשיר ודיבר אתו על 
הזכות הכבירה שבהחזקת תורה. התרברב הלה ואמר: 'ראביי, יש לי 
מספיק זכויות, אני לא צריך עוד…'. כעבור שלושה ימים עלה העשיר 

על מטוס, המטוס התרסק באוויר והוא נספה במקום"

שיחה נרגשת שהעניק ראב"ד אנטוורפן הגר"א שטרנבוך זצ"ל על הצלת משפחתו בשואה, על קהילת אנטוורפן ועל רבה הבלתי נשכח
וּלְמַעַן תַּאֲרִיכוּ יָמִים )דברים יא, ט(

"אספר לך סיפור מופלא, על הדרך שבה ניצלה משפחתנו, שח באוזניי ראב"ד 
אנטוורפן זצ"ל לקראת סיומה של השיחה שקיימנו. "זה היה כוח האמונה של 

אמא".
"בתקופה הראשונה של המלחמה, חששה הממשלה האנגלית מפלישה 
גרמנית לגבולותיה. הם ביקשו להציל ולגונן לפחות על הילדים הרכים. במסגרת 
מאמצי ההצלה האלו, שלחה ממשלת ארצות הברית אישורי כניסה, מה שכונה 
'אפידייוויט', לקבוצות ילדים שחפצו בכך. לנו היה הסדר קל ונוח, משום שהיה 
לנו גם מכר, קרוב משפחה בארצות הברית, שדאג לנו והכין עבורנו תשתית 
לקליטת כל משפחתנו על תשעת הילדים שלנו. הוא הכין לנו גם ניירת מסודרת. 
בתנאים של אז היה זה מורכב מאוד. הממשלה האנגלית העמידה לרשות 
הניצולים היהודים שלוש ספינות שאותן הקיפו באבטחה כבדה. איש באנגליה 
של אותם ימים לא העריך עד כמה תוכל 'הממלכה המאוחדת' לשרוד. זו הייתה 

תקופה שמי שנשאר באנגליה, נחשב כמי שמאבד עצמו לדעת.
"הספינה הייתה אמורה לצאת ביום רביעי ואימא הבינה שאם היא חפצת חיים 
לילדיה ולעצמה, עליה לעשות הכל כדי להיכלל ברשימת נוסעי אחת הספינות. 
אלא שאמא הייתה, כידוע, נכדת הגר"א. כיוון שכך ביקשה לפני הנסיעה לעשות 
את גורל הגר"א הידוע, כדי לברר אם עליה לנסוע. באותה תקופה שהה בבריטניה 
המשגיח רבי אליהו לופיאן. אמא ביקשה שדווקא בן חניכה הגדול של קלם, 
רבי אליהו, הוא יעשה את הגורל ולא אחר. רבי אליהו הסכים, אבל כיוון שגורל 
הגר"א צריך להיעשות בקדושה וטהרה מופלגת, ביקש שהגורל ייעשה על ידו 

ביום ה'עשירי קודש'".
מהו 'עשירי קודש'?

"הסבא רבי שמחה זיסל הנהיג בקלם, שכל יום עשירי יהפוך ליום של התקדשות 
והיטהרות עליונה. בכתביו גם מופיעות פעמים רבות המילים 'יום ג' לעשירי 
קודש' וכדו'. רעיון העשירי קודש נבע מכך שהאדם צריך לראות שתהיה לו 
לפחות 'שייכות' כלשהי לשלמות. ולו ליום אחד. ביום ה'עשירי קודש' היה ר' 
אלי' נתון בצום ובתענית דיבור, והיה מטהר נפשו בסילודין ונהורא עמיה שריא.
"נוצרה בעיה סבוכה. ה'עשירי קודש' חל בחשבונו של רבי אלי' ביום רביעי 
והספינה עמדה להפליג ביום שלישי שלפני כן. אמא ניסתה לשכנע את המשגיח, 
אבל הוא סירב. כיוון שכך, סירבה אמא לנסוע וביטלה את הרעיון כולו שכבר 
קרם עור וגידים. מכרים וידידים ניסו להניא את אמא ע"ה בכל דרך. אמרו לה 
שהיא מסכנת את ילדיה ביודעין. היו שטענו, שגם אם לא תוכל להגיע להכרעה 
ללא גורל הגר"א, ניתן למצוא יראים ושלמים אחרים שיעשו את הגורל. אבל 

אמא בשלה. היא לא תסכן את חיי ילדיה בנסיעה ללא גורל הגר"א.
"בסופו של דבר  לא עזרו ההפצרות, רבי אלי' סירב לעשות גורל לפני ה'עשירי 
קודש'. הספינה נסעה במועדה ואנחנו כולנו נותרנו באדמת הסכנה בריטניה. 
כעבור ימים אחדים נודעו לנו החדשות המחרידות: פלוגה נאצית השתלטה על 
הספינה ורצחה את כל נוסעיה. משפחתנו על כל תשעת ילדיה, בתוכם אחי 

הגדול, רבי משה, אב בית דינה של מקדש מלך, נותרה בחיים".
הגאון רבי אליהו שטרנבוך זצ"ל נולד בלונדון. אחיו הוא ראב"ד ירושלים, 

הגאון רבי משה שטרנבוך.
-מתי עברה המשפחה ללונדון?

"למדתי בלונדון. אחי ר' משה נולד אף הוא בלונדון. מיד לאחר החתונה עברו 
הוריי משווייץ ללונדון. בימי מלחמת העולם הראשונה".
-ההורים היו מהגרים בלונדון. ממה התפרנסתם שם?

"אבא פתח באנגליה עסק לדברי רקמה. עד מהרה הפך אבא לאחד מאנשי 
התורה החשובים והמרכזיים בלונדון. הוא למד בחברותא עם הגאון רבי לייב 
גורביץ. אמא הייתה מספרת, שלא אחת היה יושב בחנותו ועוסק בתורה בשקידה 
מופלאה. היו נכנסים קונים ואבא היה אומר לה לומר שהוא שרוי בעיצומו של 
העסק החשוב ביותר שהיה לו מימיו. ה'הויבט געשעפט'. היה זה כמובן לימוד 
התורה. העסק של אבא הלך ונעשה 'בית מדרש' לאהבת תורה, שאותה ספגנו, 

אני ואחיי, מלוא חושינו בימי ילדותנו.

"לאבא הייתה קרבה לגדולי ישראל רבים. מרן רבי אלחנן וסרמן שהיה אורח 
תכוף בלונדון למגבית הכספים לברנוביץ' ישיבתו, היה מאוד קרוב אלינו. כשהגיע 
ללונדון היה מרבה להתארח אצלינו, ועם הזמן נעשה בן בית ממש. באמצע 
ה'שבעה' על פטירתו של אבא כתב לנו איגרת ניחומים. באיגרת הניחומים שכתב 
לאחותי שנותרה יתומה בגיל 16, הרעיף עליה רבי אלחנן דברי ניחומים ודרש 
בשלום כל שמונת ילדי המשפחה. באיגרתו הוא נוקב בכל שמונת שמותיהם.

"אלו לא היו 'ביקורים' בעלמא. הבית שלנו היה ספוג באווירה רבנית. כל 
ידי גדולי ישראל. רבי  יסודות הקיום של ביתנו היו מונחים ומנותבים על 
אלחנן, רבי אליהו דסלר, רבי יחזקאל אברמסקי. גם רבי הרשל גליקסון, חתנו 
של רבי חיים בריסקר היה אורח בביתנו. זכור לי שרבי יחזקאל אברמסקי היה 
בוחן את אחיי. אמא שנתאלמנה, הייתה מרבה לשאול בעצתם של גאוני הדור 
ששהו אצלנו. לי עצמי יש איגרת שנשלחו אלינו לאנגליה על ידי גדולי הדור".

כל מי שביקר באנטוורפן, אינו יכול שלא להתפעם לנוכח החסד הטבעי, 
הספונטני, המובן מאליו, המאפיין כל אחת מקהילותיה וכל אחד מבניה. הגר"א 
שטרנבוך העיד בפנינו כי גם זה היה פועל יוצא של החינוך שנטע בבני המקום, 

הרב הבלתי נשכח, הגר"ח קרייסטווירטה. "דער רב" )הרב( בלשונו.
"אנטוורפן היא אכן עיר של חסד", השתבח הראב"ד. "לצערי, לא מעטים 
שנמנו בעבר עם הנותנים, אינם יכולים לתת ולהעניק היום כבעבר. עם זאת, 
פעמים רבות חשבתי שאולי צריכים היו לחנך את הגבירים בארץ ישראל לתת 
כמו שנותנים פה. יש שם גבירים אדירים. נתינת צדקה היא חינוך. זה היה 
החינוך של הרב". ביקשנו לסבר את אוזנינו בחינוכו זה של הגר"ח, והראב"ד 
מועיל לבאר: "ככלל, הייתה לו גישה )'א' צוגאנג'( לבעלי בתים. הם ראו בו 
כתובת לכל דבר, מבין בעסקים, נותן עיצה בכל דבר בחיים. הוא היה רב שידוע 

כל דבר ושולט בכל תחום. זה קירב אליו את המון העם.
"לא אחת גולל בפניי את הימים הקשים אותם חווה מעבר לים כשהוא מכתת 
רגליו עבור עניי ירושלים. זה היה בימים שהתגורר בשיקגו שבארצות הברית, 
והוא היה משגר משם 'סקריפ' עבור העם היושב בציון. ה'סקריפ' היה מעין 
תלוש מחיה שעמו היו העניים בירושלים רוכשים בחנויות מסוימות. הרב זצ"ל 
היה עובר מבית לבית ומגייס כסף עבור כך, ושולח את הסקריפים לארץ ישראל.
"פעם, סיפר הרב זצ"ל, נכנס אצל יהודי עשיר גדול ובדבריו הצחים סיפר לו 
על הזכות הכבירה שבהחזקת תורה ובייחוד בירושלים עיר הקודש. התרברב 
הנגיד בפני הרב זצ"ל ואמר: ראביי, יש לי מספיק זכויות, אני לא צריך עוד 
זכות. כך אמר. שלושה ימים לאחר מכן, עלה העשיר על מטוס. המטוס התרסק 

באוויר והעשיר נספה במקום.
"מספר הגאב"ד זצ"ל דברים אלו, כדרכו היה מבקש להפיק מוסר השכל 
מכל דבר, וכך אמר: 'זה לא מפני שאמר את המשפט הזה שאינו צריך עוד 
לזכות ולכן נספה. האדם הזה היה חייב מיתה משמים על דברים אחרים, אך 
ה' יתברך שהוא רחום וחנון נתן לו הזדמנות פז לפדות את המוות בצדקה, 
כנאמר 'צדקה תציל ממות'. וכמה שוטה היה אותו איש שלא השכיל לנצל את 

ההזדמנות שנקרתה בדרכו".
-כוח הנאום שלו היה גדול, אמרנו לראב"ד.

"הוא היה גם גאון בזה. גאון במציאת מסילות ללבם של הניצבים מולו. בין אם 
היה איש אחד עשיר שאותו ביקש להתרים לצדקה ובין אם היה זה קהל אדיר 
של רבבות אדם. הוא היה איש שהאמת שלו שבערה בקרבו, היא זו שדיברה 
וצעקה, ובקשה והתחננה. קשה היה להישאר אדיש אל מול דרשותיו חוצבי 
להבות האש, שבקעו היישר מבערת לבבו. פעם אמר הרב זצ"ל על עסקן גדול 
כי הוא היה 'מתורגמן' שהעביר את רחשי הציבור לאנשי השררה ולהיפך. כן 
ניתן לומר ולהמליץ עליו. הוא היה מתורגמן אמיתי, שידע לתרגם מצוקותיהם 

של ישראל מחד ומאידך להעביר את חובת השעה בשפה ברורה ונעימה.
"הוא היה מתורגמן אמיתי בין ישראל לבין אביהם שבשמים", שח הראב"ד 

וקולו נשנק בבכי שאי אפשר לשכוח.
)מאיר ווסטהיים – 'בקהילה'(

פרשת השבוע



לא אחת היה מרן זצ"ל אומר למשמשיו בקודש כשהתפלאו על 
חומרא או הנהגה זו או אחרת: "אז עט'ס וועט'ס לערנען, וועט 
עט'ס זעהן אז אלעס שטייט" - כשתלמדו, תראו שהכל כתוב!

לרגל יומא דהילולא של כ"ק מרן אדמו"ר מהר"א מבעלזא זי"ע, כ"א באב | הרב אהרן כהן
"נראה לי שהיצר הרע שכח לגמרי מהצעיר הזה", התבטא הרה"ק רבי יחזקאל 
משינאווא זי"ע כבר בשנות נעוריו בפקדו את חצר הקודש בעלזא. "בעלזער 
רב, הלא הנכם צדיק הדור, ומדוע אינכם רואים שמשיח יבוא כבר?", פנה אליו 
מרן ה'חפץ חיים' זי"ע בכינוס צדיקי הדור שכינס בשנת תר"צ בוורשה. "הוא 
היה 'חידוש' גם בימי ה'אוהב ישראל' מאפטא", שח ה'אמרי אמת' מגור לבנו 
בעל ה'לב שמחה'. ביטויים מופלגים ונדירים כאלו ואחרים נשמעו מפי צדיקים 

וגדולי ישראל בהזכירם את שמו בסילודין.
כל זה היה עוד לפני שנות הזעם תרצ"ט-תש"ה, כשאירופה ועריה היו מלאות 
בגדולי עולם שהאירו את עיני ישראל בתורה ובקדושתם. כבר אז ידעו רבני 

וצדיקי הדור לומר ולהעיד שבבעלזא ישנו צדיק יסוד עולם.
על אחת כמה וכמה אחר השואה הארורה שהשמידה רוב מניין ובניין של 
יהדות אירופה, היה מרן ז"ל כאש להבה וכעמוד אמונה. שרידי חרב ופליטי 
חורבן, אחד מעיר ושניים ממשפחה, כל מי שיראת השם נגעה בליבו ואף כאלו 
שהתרחקו במקצת או יותר, הגיעו ונקבצו אליו מכל רחבי הארץ, כשאף היו כאלו 
שהרחיקו נדוד והגיעו מחוץ לארץ לשהות ולראות את צדיק הדור בעבודתו. 
דרשות חוצבות להבות אש לא נשמעו במחיצתו, אך כולם הרגישו וידעו לומר: 

איש קדוש הוא. ושם שאבו ודלו אמונת אומן שיש בורא ברוך הוא.
**

לא לאנשים כערכנו להגדיר האי צדיק וקדוש, אך נביא בכאן הגדרה נפלאה 
ומרטיטה על מרן ז"ל שהביא הגה"ח רבי פנחס פרידמן שליט"א ראש הכוללים 
דחסידי בעלזא בארה"ק בעמח"ס 'פרי הדר', 'שבילי פנחס' ועוד - כפי ששמע 

זאת ביחידות מכ"ק מרן אדמו"ר מבעלזא שליט"א.
הגמרא )ברכות י:( שואלת על מה שאמרה השונמית לבעלה על אלישע: "הנה 
נא ידעתי כי איש אלקים קדוש הוא" - מנין ידעה השונמית שאלישע הוא איש 
קדוש? ומשיבה הגמרא: "שלא ראתה זבוב עובר על שולחנו". וביאר זאת כ"ק 
אדמו"ר שליט"א על פי מה שכתב בעל הטורים )סוף פר' בשלח( על הפסוק: 
"כתוב זאת זכרון בספר ושים באזני יהושע", שקליפת עמלק היא זבו"ב, ונרמז 
בראשי תיבות: ז'כרון ב'ספר ו'שים ב'אזני. ובביאור הדבר יש לומר, שהנה יש 
שתי דרכים איך להילחם עם קליפת עמלק, הוא היצר הרע: א( על ידי שכותבים 
בספר דברי תוכחה ומוסר, כפי שעשו ה'ראשית חכמה', ה'חובת הלבבות', 
ה'אורחות צדיקים' וכדומה. ב( על ידי שדורשים לציבור דברי תוכחה ומוסר, 
כפי שנהגו המגידים בכל דור ודור. וזהו הרמז: ז'כרון ב'ספר ו'שים ב'אזני, ראשי 
תיבות זבו"ב - לרמז שאפשר לנצח את היצר הרע, הוא הזבוב, או על ידי "זכרון 
בספר" – שכותבים דברי תוכחה בספר, או על ידי "ושים באזני" – שמשמיעים 

באזני ישראל דברי תוכחה.
אמנם ישנם צדיקים כאלו שמחמת גודל קדושתם זוכים להשראת השכינה, 
עד שאינם צריכים לדבר ולכתוב כלל כדי לעורר את ישראל בתשובה, אלא כל 
מי שנכנס בארבע אמותיהם נופל עליו פחד ואימה מהשראת הקדושה, עד ששב 
מעצמו בתשובה שלימה על כל מה שפגם. זהו אפוא פירוש דברי הגמרא: "שלא 
ראתה זבוב עובר על שולחנו". כלומר, שלא היה צריך להשתמש בבחינת זבו"ב, 
שהוא ראשי תיבות ז'כרון ב'ספר ו'שים ב'אזני. דהיינו שלא היה צריך להשפיע 
יראת שמים על בני דורו על ידי כתיבה בספר או דרשות בעל פה, אלא בעצם 
קדושתו השפיע עליהם מקדושתו, כי כל מי שעמד סמוך לו נשפע מקדושתו.

ענין זה, סיים כ"ק מרן שליט"א, אפשר לומר במלוא מובן המלה על כ"ק 
דודי זי"ע, כפי שידוע ומפורסם מעדים נאמנים שעדיין חיים עמנו היום לאורך 
ימים ושנים טובות, שכל מי שרק נכנס בארבע אמותיו נפלו עליו אימה ופחד, 

עד שהרהר בתשובה שלימה.
**

רחוקים אנו מאוד מלנגוע בשולי אדרתו של מרן זי"ע, ואין לנו אף צל של מושג 
מקדושתו ופרישותו וממעלותיו והשגותיו הקדושות. אך מכל מקום מוטל עלינו 
למצוא הדרך להידבק בדרכיו לפחות בנגיעה כל דהו ולפסוע בדרך הסלולה 

אותה הותיר והשאיר לנו. 
מעל גבי במה נכבדה זו של 'דרשו', הארגון הפועל גדולות ונצורות - בין השאר 
להחדרת לימוד וידיעת ההלכה בעם ישראל, נציין רק את אחד הדברים הידועים 
והמפורסמים על מרן ז"ל: זהירותו המיוחדת והמופלגת מכל צל נדנוד ושמץ 
של ספק מכשול, בכל הלכה והלכה. כשבפחד ומורא היה נשמר אף באופן שיש 

רק שיטה יחידאה הסוברת כך, אף שאינה להלכה. 
כפי הסיפור הידוע, שבפגישתו הנ"ל עם ה'חפץ חיים' מזג כוס יין ל'חפץ 
חיים' בהפטירו: "ס'האט א שיעור" )"יש לזה שיעור"(. ה'חפץ חיים' הבין מיד 
שכוונתו לברכה ראשונה, והתפלא מדוע הוא מקפיד על שיעור לברכה ראשונה. 
השיבו מרן שכן היא דעת ה'כל בו' )המובאת בב"י או"ח ס' רי(, שפחות משיעור 
נחשב כ'מטעמת' ואינו צריך ברכה. הגיב ה'חפץ חיים' ואמר: "אילו ידעתי שיש 

הנוהגים בשיטה זו, הייתי מביאה ב'משנה ברורה'".
וכך העיד הגאון האדיר רבי מאיר אריק ז"ל אחר שנפגש עם מרן ז"ל: "העולם 
חושב שהוא רק צדיק, האמת היא שהוא מלא על גדותיו בתורה". ובהזדמנות 
מסויימת כששח אודות החומרות והקפידות בהן נהג מרן ז"ל, אמר רבי מאיר 

כי הן נובעות מכל ארבעת חלקי שולחן ערוך שבראשו.
כה שח גם בנו הגדול הרה"ק רבי משה זצ"ל הי"ד, שסיבת חולשתו של אביו 
היא מחמת דרכו בקודש לחשב לפני כל מצוה את כל פרטי המצוה דיניה 

ודקדוקיה אליבא דכל שיטות הראשונים והפוסקים. 
רבו מספור ומלספר החומרות הרבות וההנהגות בקודש שבהן דקדק מרן ז"ל 
עם עצמו והתנהג בהן. ברור גם כי בדברים רבים היו לו טעמים רבים גדולים 
מבינתנו ונסתרים מהבנת אנוש, מעבר לטעם ההלכתי הפשוט. וכידוע המעשה 
מבעל ה'שפע חיים' מצאנז זצ"ל, שאחר ששמע ממרן זצ"ל את דעתו שלאחר 
נסיעה באווירון מברכים הגומל בלי שם ומלכות, ביאר לאמור שמרן פסק כן 
להלכה כדי לקבוע שאין סכנה בטיסה באווירון, וודאי כך פוסקים בבית דין של 
מעלה... )יצוין שגדולי הוראה רבים ובתוכם הרבי מצאנז זצ"ל והגאון מטשעבין 

זצ"ל הורו מאז והלאה כן, לברך בלי שם ומלכות(.
למרות זאת, חזקו עלינו דבריו הקדושים כפי שהתבטא לא אחת למשמשיו 
בקודש כשהתפלאו על חומרה או הנהגה זו או אחרת: "אז עט'ס וועט'ס לערנען, 

וועט עט'ס זעהן אז אלעס שטייט" - כשתלמדו, תראו שהכל כתוב!
ביום גדול זה, נתחבר ונתדבק בדרכיו הקדושות והטהורות, ובכללן התחזקות 
והתחדשות בלימוד ההלכה כסדר, שהוא הוא הערובה היחידה לדעת לשמור 
את כל המצוות כראוי לכל פרטיהן ודקדוקיהן, וכדבריו הקדושים: "אז עט'ס 

וועט'ס לערנען, וועט עט'ס זעהן אז אלעס שטייט".
   

קול העם



"גם הבאים ורוצים לראות בי 'צדיק', יוצאים על פי רוב מאוכזבים 
מאוד, מכיון שמכירים באמת אני איש פשוט, מתפלל כאדם 

פשוט ומתנהג כאדם פשוט...
מדוע לא רצה מרן הסטייפלער זצ"ל לנסוע לאנטוורפן?

"כל אחד מן הדברים הטובים שבעולם אם יחשוב האדם שישנם בו, הרי הוא מסוכן מיד 
ליפול בשחת זה של גאוה" )מסילת ישרים פרק יא(

ענוותנותו הנשגבה של מרן הסטייפלער הק' באה לידי ביטוי במכתב מעניין 
שכתב לגאון רבי חיים קרייזווירט זצ"ל, כתשובה לבקשתו של רבי חיים שיואיל 
לבקר בעירו אנטוורפן להשתתף בשמחה השורה בביתו. להלן קטעים נבחרים 

מהתשובה שהשיב לו הסטייפלר על הזמנתו: 
"אבל המושכל הראשון שלי הוא, בעוונותינו הרבים, כהה מאוד, שאינו מגיע 
אפילו למעלת תלמיד חכם רגיל... והנה באים אצלי הרבה פעמים מופלגי תורה 
לשוחח בדברי תורה עם 'גאון', וידוע לי בבירור שיוצאין מאוכזבין מאוד, מכיון 

שלא ראו אצלי שום עדיפות מתלמיד חכם פשוט...

"גם הבאים ורוצים לראות בי 'צדיק', יוצאים על פי רוב מאוכזבים מאוד, מכיון 
שמכירים באמת אני איש פשוט, מתפלל כאדם פשוט ומתנהג כאדם פשוט... 
והנה מכל זה יש לי צער וכאב עצום, ולא על כבודי אני כואב, שבאמת לא איכפת 
לי כל כך תאוות הכבוד, רק כי זהו חילול ה' ח"ו, כי האנשים אומרים בליבם, 

אם זהו הגדול המפורסם מה עם שאר התלמידי חכמים...
"והנה ברור אצלי, שבאם אבוא לאנטוורפן, ירוצו המונים לראות את ה'מפורסם' 
ויצאו מאוכזבים, כי לא ימצאו בי לא צדיק ולא גאון. וגם אילו לא היה שום 

איסור לצאת לחו"ל, היה בעיני איסור גמור מצד גורם חילול ה' רח"ל...".
)להתעדן באהבתך( 

 dirshu@dirshu.co.il :דרשו | רח' הקבלן 45 ירושלים | 02-5609000 | לשאלות ופניות בכל נושא

קנין חכמה – מסילת ישרים

שיקול הדעת הנצרך לפני שמדברים לשון הרע בהיתר 
לתועלת

הצטרפו אלינו ללימוד היומי בספר 'חפץ חיים'
לאחר שמנה ה'חפץ חיים' את שבעת התנאים להיתר לספר לשון הרע לתועלת, 
הוא מעורר וכותב )סעיף ט"ו, כלל י' מהלכות לשון הרע(: "ועתה ראה אחי, איך 
צריך שיקול גדול לזה, באיזה אופן לספר הענין. כי בעת הסיפור הוא עומד בסכנה 
גדולה של איסור סיפור לשון הרע, אם לא ישמור עצמו בכל הפרטים, וביותר 
בפרט השני והרביעי". הפרט השני הוא, שעליו לוודא שאכן מדובר בעוולה על 

פי דין תורה; והפרט הרביעי הוא, שלא יגדיל את העוולה יותר מכפי שהיא. 
וממשיך ה'חפץ חיים' וכותב: "ופשוט דעל זה נוכל לומר 'מוות וחיים ביד 
לשון', ואם לא יראה לחשוב בעצמו קודם שהוא מתחיל לדבר בענין זה, באיזה 
אופן להוציא הדבר הזה מפיו – בוודאי יכשל חס ושלום. כי בעת מעשה נתגבר 

כוח הכעס על האדם ואי אפשר להזהר בזה. על כן מאוד ישית עצות בנפשו 
קודם שמתחיל לספר, היאך להוציא את הענין מפיו שלא להגדיל את העוולה 

יותר ממה שהיא, ויכוון לתועלת..."
בהמשך, סעיף ט"ז, מעורר ה'חפץ חיים' על טעות נפוצה נוספת "שמשתבשין 
בו בני אדם תמיד". שכאשר שואלים אדם למה מדבר לשון הרע על רעהו, הוא 
משיב: "מפני שגם הוא דיבר עלי בפני פלוני ופלוני". וזו טעות גדולה מפני כמה 
טעמים: "אחד, שמי שסיפר לך זה, אסור מהתורה להאמינו, מפני קבלת רכילות... 
ואיך יהיה מותר לילך ולספר עליו מחמת זה?". והטעם השני: "דלו יהא שהדבר 

אמת שהוא דיבר עליך, גם כן אסור מחמת זה לילך ולדבר עליו לשון הרע".

החפצים בחיים – חפץ חיים יומי

באמצע ארוחת הערב הפתיע הגיס בפיצה משפחתית לכבוד יום 
ההולדת. האם צריך לברך עליה?

משולחנו של הרה"ג רבי מרדכי הלוי שוורצבורד שליט"א מורה הוראה 'נאות שמחה' - מודיעין עילית
שאלה: יהודה ישב בביתו בארוחת ערב, והנה באמצע הארוחה הפתיע אותו 
גיסו במגש פיצה משפחתי לכבוד יום הולדתו. לאחר שהודה לגיסו ונתברך 
ממנו במאה ועשרים שנה מלאות בעבודת ה' מתוך אושר ועושר, נתעורר לשאול 
האם יאכל את הפיצה כהמשך סעודתו, או שמא כיון שבשעה שברך המוציא 

לא היתה דעתו על הפיצה, חייב לברך שוב המוציא.
תשובה: נראה שצריך לחזור ולברך המוציא. והטעם, שבשו"ע סי' קעז ס"ה 

כתב שאם שלחו לו דורון בתוך סעודתו ולא היתה דעתו על הדורון, צריך לחזור 
ולברך, וכתב הרמ"א שאין נזהרין בזה, ואפשר משום דסתמא דעת האדם על כל 
מה שיביאו לו בסעודה. והשו"ע הרב ביאר, מפני שבימינו דבר מצוי ששולחים 
דורון זה לזה. משמע אם כן, שאם זה דבר נדיר שלא סבר בדעתו שיביאו לו, 

צריך לחזור ולברך אף לדעת הרמ"א. ועיין תהל"ד, וצ"ע.

השו"ת היומי


